
Fülöp Sándor felszólalt az Uniós miniszterek tanácskozásán 

Fülöp Sándor, a jövő nemzedékek országgyűlési biztosa felszólalt az Európai Unió 

környezetvédelmi minisztereinek háromnapos, az integrált, fenntartható vízgazdálkodással 

foglalkozó tanácskozásán. Az ülésen az Európai Parlament, valamint nemzetközi 

környezetvédelmi, mezőgazdasági és vízügyi szervezetek képviselői is részt vettek.  

Az ombudsman a péntek délután a Magyar Tudományos Akadémián tartott előadásában az 

európai vízkészletek jövője témaköréhez szólt hozzá. Felhívta a figyelmet: a Duna energetikai 

vagy hajózási célú hasznosítását célzó tervek gyakran figyelmen kívül hagyják, hogy 

megvalósulásuk a folyó által kínált egyéb hasznosítási lehetőségekre negatív hatással vannak. 

A meder kavicsrétegének kotrása például rontja a vízszűrés hatékonyságát. A mélyülő 

folyóágy csökkenti a talajvízszintet, ami sértheti a mezőgazdaság érdekeit.  

Fülöp Sándor felszólalásában kifejtette, az ombudsmani intézmény alkalmas arra, hogy 

felhívja a figyelmet: előfordulhat, hogy az összes szabály betartása ellenére sérülnek az 

állampolgárok jogai. A Jövő Nemzedékek Országgyűlési Biztosa Irodája a világon szinte 

egyedülálló intézmény, mely a fenntartható fejlődés szem előtt tartásával igyekszik 

hozzájárulni az állampolgárok egészséges környezetének javításához a kormányzás minden 

szintjén. Erre azért is szükség van, mert az államigazgatás intézményei ritkán vannak abban a 

helyzetben, hogy politikai döntésekkel szakmai okokból szembeszálljanak. A hatékonyságra 

hivatkozó szűk szakmai szempontok vagy hatósági döntések pedig a polgárok alapvető 

jogainak sérelmét okozhatják.  

Fülöp Sándor kitért arra is, hogy a JNO Iroda minden érintett véleményét és jogos érdekeit 

számításba véve fogalmazza meg ajánlásait. A Duna esetében a különféle ökológiai 

szolgáltatások hivatott szakértői az Iroda által szervezett nagyszabású konferencián 

ismertették szakmai álláspontjukat, s az ombudsman ezekre támaszkodva, valamint a 

szakirodalom felhasználásával fogalmazta meg ajánlásait a kormány számára. Ezek röviden 

három pontban foglalhatók össze:  

- Minden, a folyót meghatározó fontos döntés kapcsán az összes érintett terület képviselőjét 

egy asztalhoz kell ültetni, minden szakma és érdekelt véleményét ki kell kérni.  

- A fejlesztésnél tudatosan kell arra törekedni, hogy egyik ökológia szolgáltatás fejlesztése se 

menjen a másik rovására. A párhuzamosan rendelkezésre álló ökoszisztéma-szolgáltatások 

lehető legteljesebb készletét meg kell őrizni, s ennek érdekében a leromlott vagy eltűnőben 

lévő szolgáltatásokat rehabilitálni kell.  

- Az egymást esetleg kizáró szolgáltatások közül mindenkor a megújulót kell megtartani és a 

nem-megújulóról lehet esetleg lemondani.  

Fülöp Sándor örömét fejezte ki, amiért a magyar jövő nemzedékek országgyűlési biztosa 

intézményét hazai és nemzetközi fórumokon gyakran a nemzedékek közötti szolidaritás 

megvalósítására, a rövid és hosszú távú érdekek összehangolására alkalmas eszközként 

méltatják. Könnyen lehet, hogy néhány év múlva a hasonló megbeszéléseken már más 

országok jövő nemzedékekért felelős ombudsmanjai is megjelennek - vélekedett az 

országgyűlési biztos.  
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